

情報倫理ガイドライン



本ガイドラインを遵守しないことにより他者に被害または損害を与えた場合に発生した民事及び刑事上の責任・損害は自己責任となります。また本学の規定により懲戒処分を受ける場合があります。

本学の情報及び情報システム利用者は、次の事項を遵守しなければならない。

1 教育・研究目的並びにそれらに関する業務目的以外の利用を行わない。

違反例)

- ▶ 本学のネットワークに接続された端末で、オンライントレードをした

2 名誉毀損、誹謗中傷、人権侵害、またはハラスメントに当たる行為を行わない。

違反例)

- ▶ SNSに、他人を脅したり、貶めるような文言を書き込んだ

3 公序良俗に反する情報の取得及び情報の発信を行わない。

違反例)

- ▶ わいせつな画像や動画を意図的にダウンロード・アップロードした

4 個人のプライバシー及び肖像権を侵害しない。

違反例)

- ▶ 友人や研究室メンバーの写真画像を、当事者の了承を得ないまま、SNSやブログなどインターネットにアップロードした

5 著作権、特許権等の知的所有権を侵害しない。

違反例)

- ▶ ソフトウェアライセンスの所有権が明らかでないソフトウェアをインストールして使用した

6 虚偽の情報を提供する行為、詐欺行為、他人を詐称する行為を行わない。

違反例)

- ▶ 不確かな情報をSNSなどで拡散させ、他人の名誉を傷つけた

7 政治活動、宗教活動及び営利を主たる目的とした行為を行わない。

違反例)

- ▶ 自分の応援する政治団体に関する情報を学内ホームページなどで公開した

8 秘密の保全の必要のある情報を漏洩しない。

違反例)

- ▶ 住所や電話番号が記載されたクラス名簿を全員の了承を得ないまま、インターネットにアップロードした
- ▶ 業務上知った公開されていない情報をインターネットで公開した
- ▶ 機密情報が記載されたファイルをクラウドのストレージにアップロードしたが、その設定を誤っていたため、誰でも閲覧できる状態となっていた

9 身分証及び利用識別番号(ID)を第三者に譲渡又は貸与しない。

違反例)

- ▶ IDを忘れてしまい情報端末にログイン出来ない友人に、自分のIDとパスワードを教え情報端末を利用させた

10 パスワードを適切に管理する。

推奨例)

- ▶ 取り扱う情報の重要度に応じて、二段階認証を用いる

違反例)

- ▶ パスワードを紙にメモして、パソコンのディスプレイに貼るなど、自分以外でも容易に見ることができるようにしていた
- ▶ 推測されやすいパスワードを使用していたため、情報システムに不正アクセスをされてしまった

11 情報システムの円滑な利用及び運用の支障となる行為を行わない。

違反例)

- ▶ 電子ジャーナルから、利用契約で禁止されているにもかかわらず大量の資料をダウンロードしたため、大学全体で利用制限をされた

12 その他法令及び社会的通念に反する行為を行わない。

違反例)

- ▶ 他人に対し、故意にマルウェア付きのメールを送付して感染させた
- ▶ 職務と直接関係しない主義・主張などを不特定多数の教職員へ送付しつづけた

Guidelines for Information Ethics



Anyone who does not abide by these guidelines and causes harm or damage to others, resulting in civil or criminal liability or loss, shall be held personally liable. Furthermore, the violator may also receive disciplinary actions in accordance with Hokkaido University's regulations.

Users of Hokkaido University's information resource and information system are required to abide by the following rules.

1 Do not use the information for purposes other than education or research and any work related to them.

Example of violation:

- ▶ Conducting online trading using a device connected to Hokkaido University's network

2 Do not engage in conduct that can be construed as defamation, slander, violation of human rights, or harassment.

Example of violation:

- ▶ Posting on social media using threatening or degrading language

3 Do not receive or transmit information which infringes on public order and standards of decency.

Example of violation:

- ▶ Intentionally uploading or downloading obscene images or videos

4 Do not infringe on the privacy of others nor the rights to one's portrait.

Example of violation:

- ▶ Posting a photo of a friend or research facility member on the internet such as on social media or a blog without prior consent from the person

5 Do not infringe on the intellectual property rights of others such as copyrights and patent rights.

Example of violation:

- ▶ Installing and using software for which there is no clear ownership of the software license

6 Do not engage in the transmission of false information, fraudulent activity, or the misrepresentation of others.

Example of violation:

- ▶ Spreading unreliable information on social media which damages the reputation of others

7 Do not engage in political activities, religious activities, and activities for commercial profit.

Example of violation:

- ▶ Publishing information about a political organization you support within the university's website and others

8 Do not leak any information where there is an obligation to protect its secrecy.

Example of violation:

- ▶ Uploading on the internet a class name list that includes addresses and telephone numbers without the prior consent of everyone
- ▶ Publishing on the internet unpublished information that was obtained while working on a task
- ▶ Uploading a file with confidential information to cloud storage and making it visible to anyone due to wrong settings

9 Do not transfer or share your Identification card or user identification number (ID) to a third party.

Example of violation:

- ▶ Sharing your own ID and password and enabling the use of an information device for a friend who is unable to log in to an information device after forgetting his or her own ID

10 Manage your password properly.

Example of recommended practice:

- ▶ Using two-factor authentication based on the importance of the information handled

Example of violation:

- ▶ Making it easy for others to see your password, such as by writing it on a piece of paper and posting it on the PC monitor
- ▶ Another person gaining unauthorized access to the information system due to your usage of a weak password

11 Do not engage in conduct that hinders the efficient use or operation of the information system.

Example of violation:

- ▶ Mass downloading of documents from an electronic journal even though it is prohibited in the terms of use, resulting in access restriction across the whole Hokkaido University

12 Do not engage in conduct that violates other laws and basic social ethical standards.

Example of violation:

- ▶ Intentionally infecting another person with malware by sending a malware-infected email
- ▶ Continuously sending ideas, opinions, and others that are not directly related to work to an unspecified large number of faculty and staff

信息伦理指南



因不遵守本指南而造成给他人带来伤害或损害继而发生的民事及刑事上的责任及损害，均后果自负。此外，也有按本校规定予以惩戒处分的情况。

请使用本校的信息及信息系统者，遵守以下注意事项。

1 除教育、研究目的及与其相关的业务外，请勿用于其它用途。

违反例)

- ▶ 使用本校网络进行线上交易

2 请勿对他人进行损坏名誉、诽谤中伤、侵犯人权、骚扰等行为。

违反例)

- ▶ 在社交媒体上留言威胁他人、贬低他人

3 不接收不传播违反公序良俗的信息。

违反例)

- ▶ 有意图的下载或上传猥亵的照片或视频

4 请勿侵害个人隐私及肖像权。

违反例)

- ▶ 不经当事人允许，将朋友和研究室人员的照片上传到社交媒体或博客等网络

5 请勿侵害著作权、特许权等知识产权。

违反例)

- ▶ 下载并使用没有明确软件许可证的软件

6 请勿做提供虚假信息的行为、欺诈行为、诈称他人的行为。

违反例)

- ▶ 在社交媒体等扩散不实信息、损害他人名誉

7 请勿做政治活动、宗教活动及以盈利为主要目的的行为。

违反例)

- ▶ 在学校内部的主页上公开自己支持的政治团体的相关信息

8 请勿泄漏需要保密的信息。

违反例)

- ▶ 未经所有人允许，将写有地址和电话号码的同学名册上传到网上
- ▶ 将在工作上知道的未公开信息公开到网上
- ▶ 将机密信息的文件上传到云端存储器，但设定错误，变成所有人均可浏览状态

9 请勿将身份证及使用识别号码(ID)转让或借给第三者。

违反例)

- ▶ 将自己的ID和密码告知忘记ID而无法登陆的朋友

10 妥善管理您的密码。

推荐例)

- ▶ 按信息的重要度，设置双层认证

违反例)

- ▶ 将密码写到便签上贴到电脑屏幕等，不仅自己他人也易见的做法
- ▶ 使用容易被推断的密码，而造成信息系统被非法登陆

11 请勿做有碍信息系统通畅使用及妨碍运用的行为

违反例)

- ▶ 无视使用合同的禁止内容，从电子期刊下载大量的资料，导致大学整体的使用受限

12 请勿做违反其它法令及社会一般公德的行为

违反例)

- ▶ 故意将有恶意软件的邮件发送给他人，使其感染
- ▶ 多次将和职务没有直接关系的主义、主张等发送给不特定的多个教职员

정보윤리 가이드라인



본 가이드라인을 준수하지 않아 타인에게 피해 또는 손해를 끼친 경우에 발생하는 민·형사상의 책임과 손해는 이용자 개인의 책임입니다. 또한 본교의 규정에 따라 징계처분을 받는 경우가 있습니다.

본교의 정보 및 정보 시스템 이용자는 다음 사항을 준수해야 한다.

1 교육·연구 목적 및 그에 관한 업무 목적 이외의 이용을 하지 않는다.

위반 예)

▶본교의 네트워크에 접속한 단말기로 온라인 주식 거래를 했다.

2 명예 훼손, 비방 중상, 인권침해 또는 괴롭힘에 해당하는 행위를 하지 않는다.

위반 예)

▶SNS에 타인을 위협하거나 폄하는 내용의 글을 썼다.

3 공공의 질서와 선량한 풍속에 어긋나는 정보의 취득 및 정보의 발신을 하지 않는다.

위반 예)

▶외설적인 사진과 동영상을 의도적으로 다운로드, 업로드했다.

4 개인의 프라이버시 및 초상권을 침해하지 않는다.

위반 예)

▶친구와 연구실 멤버의 사진을 당사자의 승낙을 받지 않고 SNS와 블로그 등 인터넷에 업로드했다.

5 저작권, 특허권 등의 지적소유권을 침해하지 않는다.

위반 예)

▶소프트웨어 라이선스의 소유권이 명확하지 않은 소프트웨어를 인스톨하여 사용했다.

6 허위 정보를 제공하는 행위, 사기행위, 타인을 사칭하는 행위를 하지 않는다.

위반 예)

▶불확실한 정보를 SNS 등으로 확산시켜 타인의 명예를 손상했다.

7 정치활동, 종교활동 및 영리를 주요 목적으로 하는 행위를 하지 않는다.

위반 예)

▶자신이 응원하는 정치단체에 대한 정보를 교내 홈페이지 등에 공개했다.

8 비밀유지가 필요한 정보를 유출하지 않는다.

위반 예)

▶주소와 전화번호가 기재된 클래스 명단을 전원의 승낙을 받지 않고 인터넷에 업로드했다.

▶업무상 알게 된 공개되지 않은 정보를 인터넷에 공개했다.

▶기밀정보가 기재된 파일을 클라우드의 스토리지에 업로드했는데, 그 설정을 잘못하여 누구나 볼 수 있는 상태가 되었다.

9 신분증 및 이용 식별번호(ID)를 제3자에게 양도 또는 대여하지 않는다.

위반 예)

▶ID를 잊어버려 정보 단말기에 로그인할 수 없는 친구에게 자신의 ID와 패스워드를 알려주고 정보 단말기를 이용하게 했다.

10 패스워드를 적절하게 관리한다.

장려 예)

▶취급하는 정보의 중요도에 따라 2단계 인증을 이용한다.

위반 예)

▶패스워드를 종이에 메모하여 컴퓨터의 디스플레이에 붙이는 등, 자신 이외의 사람도 쉽게 볼 수 있도록 했다.

▶쉽게 추측할 수 있는 패스워드를 사용하고 있었기 때문에 정보 시스템에 부정 접속하는 피해를 입었다.

11 정보 시스템의 원활한 이용 및 운용에 지장을 주는 행위를 하지 않는다.

위반 예)

▶이용 계약에 금지되어 있음에도 불구하고, 전자저널에서 대량으로 자료를 다운로드했기 때문에 대학 전체가 이용이 제한되었다.

12 그 외에 법령 및 사회적 통념에 어긋나는 행위를 하지 않는다.

위반 예)

▶타인에게 고의로 악성 소프트웨어가 포함된 메일을 보내서 감염시켰다.

▶직무와 직접적으로 관계가 없는 주의, 주장 등을 불특정 다수의 교직원에게 계속해서 보냈다.